
 صفحه  9

تعرفه 171 درصدی
وهای چینی کابوس خودر

بررسی تصمیم جدید دولت درباره واردات خودرو 
به کشور

ادامه در صفحه  2

اهمیت سفر فیصل بن فرحان به تهران
آقای فیصل بن فرحان وزیر خارجه کشور عربستان 
با  دیدار  و  تهران  در  کشور  این  سفارت  افتتاح  برای 
مقامات جمهوری اسلامی ایران و رساندن پیام سلمان 
بن عبدالعزیز پادشاه عربستان به رییس جمهور ایران 

وارد تهران شد.
در نگاه کلی می توان سفر بالاترین مقام در دستگاه 
دیپلماسی عربستان به ایران را در کنار سایر سفرهای 
ارزیابی  به دیگر کشورها مورد  وزیر خارجه عربستان 
قرار داد و یک سفر معمولی که در بین وزیران خارجه 
و  تر  دقیق  نگاهی  در  ولی  کرد   تلقی  است  متداول 
موشکافانه تر این سفر با دیگر سفرهایی که وزیر خارجه 
عربستان انجام می دهد از تفاوت هایی برخوردار است.

سفر وزیر خارجه عربستان به ایران در حالی انجام می 
پذیرد که از سال ۱۳۹۴  به طول هفت سال ) تا ۱۹ اسفند 
۱۴۰۱ دیدار مقامات ایران و عربستان در چین ( روابط 
دیپلماتیک بین تهران و ریاض قطع بود اختلافی عمیق 
وجود داشت و در این مدت چه به طور مستقیم و چه 
با استفاده از ابزارهای نیابتی دو کشور ایران و عربستان 
برخاسته  یکدیگر  با  به دشمنی  در کشورهای منطقه 
بودند؛ دامنه اختلاف ریاض و تهران به سایر کشورهای 
منطقه خاورمیانه و خلیج فارس کشیده شده بود حتی 
بعضی از مناطق جهان اسلام و دنیای عرب را هم تحت 
تاثیر قرار داده بود؛ به طوری که  اختلاف تهران و ریاض 
سبب شد درگیری های منطقه ای بیشتر شود و هزاران 
نفر جان خود را از دست بدهند؛ مناطق آباد به ویرانه 
تبدیل شود و سرمایه مالی کشورهای اسلامی صرف 
درگیری های بی حاصل و تفرقه بر انگیز  شود و عاملی 
گردد تا قدرت های فرا منطقه ای از اختلافات در جهت 

منافع خودشان سو استفاده بکنند.

سیف الرضا شهابی سرمقاله

نماینده ویژه رئیس جمهور در امورافغانستان گفت: حقابه 
تامین  باید  افغانستان  ایران و  هیرمند در چارچوب معاهده 

شود.
ویژه  نماینده  قمی،  کاظمی  حسن  ایسنا،  گزارش  به 
رئیس جمهور در امور افغانستان با حضور در برنامه تلویزیونی 
صف اول به پرسش ها درباره مناسبات ایران و افغانستان؛ از 

آب سیستان تا ساماندهی اتباع خارجی پاسخ داد.
متن کامل این برنامه به شرح زیر است:

در  حقابه  مسئله  درباره  افغانستان  با  مذاکرات  پرسش: 
چه مرحله ای است؟ آخرین تصمیم شما از دولت افغانستان 

چیست؟
چند  از  باید  نظرم  به  هیرمند  حقابه  موضوع  در   : پاسخ 
منظر به آن نگاه کرد، اولین منظر اینکه آیا حکمرانان امروز در 
افغانستان خودشان را پایبند به این معاهده می دانند یا خیر، از 
نگاه حکمرانان امروز در افغانستان می گویند این یک معاهده 
بین المللی و معاهده ای است که برای ما الزام آور است و تغییر 
به  نخواهد شد، چه  بین رفتن معاهدات  از  نظام ها موجب 
صورت کتبی در یادداشت های رسمی و چه به صورت گفت گو 
و مذاکرات، همه مسئولان امروز در کابل صحه می گذارند بر 
خود معاهده و الزام و پایبندی به اجرای این معاهده، پس از 
نظر حقوقی مشکلی وجود ندارد و آن ها پایبندی خودشان را 
اعلام کردند حتی در کنفرانس های مطبوعاتی و مصاحبه هایی 
که داشتند غیر از آن یادداشت های رسمی که به ما دادند و 
اعلام کردند در افکار عمومی هم این مسئله مطرح شدهاست.
آن ها  الان  آیا  که  است  این  دوم  مسئله  داد:  ادامه  وی 
می خواهند اگر می گویند ما پایبند به این معاهده هستیم بر این 
هم تاکید دارند، در طول نزدیک به دو سال حکمرانی ما چندین 
اجلاس آب را بین دو کشور برگزار کردیم و طرف افغانی اعلام 
کرده که ما پایبند هستیم و کمیساریا را هم تشکیل و گام های 
رو به جلو را هم داشته ایم، نکته سوم این است که میزان 
آبی که امروز در افغانستان وجود دارد این میزان آیا جوابگوی 
انجام آن معاهده است یا خیر، بر اساس این معاهده باید 
در سال های نرمال آبی باید ۸۲۰ میلیون متر مکعب آب وارد 
کشورمان شود، در معاهده هم آمده که اگر اعلام شد امسال 
سال عادی آبی نیست در چارچوب معاهده بند پنجم اعلام 
می کند که اگر طرف ایران نسبت به این موضوع نکته داشت 
که اطلاعاتی که داده می شود مثلا ما باید این را بیاییم و بر 
اساس معاهده بازدید انجام دهیم، در خود معاهده آمده که 

ایستگاه سنجش آب که بالای سد کجکی است، عمده آبی که 
وجود دارد در سد کجکی است که فاصله آن تا مرز ایران ۷۸۰ 
کیلومتر است، در این موضوع هم امروز حکمرانان هیچ بحثی 
ندارند و در یادداشت رسمی اخیر هم بر این نکته تاکید کردند 
که یک مشکلی پیش آمده بود برای ایستگاه سنجش آب حل 
شده و مراحل آزمایشی آن انجام شده، یعنی رسیده به این که 
می توانند اطلاعات دهند، اگر از طرف ایران نکته ای وجود دارد 
کارشناسان ما می توانند بروند، روی این مسئله نکته اختلافی 

وجود ندارد.
نماینده ویژه رئیس  جمهوری در امور افغانستان گفت: دو 
نکته دیگر قابل توجه است یک مسئله اینکه در طول چند 
سال اخیر سدی زده شده به نام سد کمال خان، در چارچوب 
معاهده گفته می شود در قسمت بالادستی هر نوع اقدامی از 
لحاظ تاسیسات بخواهد انجام شود باید اطلاع داده شود، این 
ساخت صورت گرفته از سال ۱۳۹۰ شروع و حدود دو سال قبل 
که قبل از اینکه طالبان به حکومت برسند افتتاح شد، این سد 
آن چیزی که در سال گذشته نشان داد سیلاب عظیمی که آمد 
این سد آب را به مسیر انحرافی برد یعنی به گونه ای تعبیه شده 
است که با توجه به ظرفیتی که خود سد دارد این سد ظرفیت 
۵۲ میلیون متر مکعب است طبیعتاً اگر آب در پشت سد باشد 
و رها سازی صورت گیرد آب چندانی به ایران نمی آید، آن آبی 
که مهم است آبی است که پشت سد کجکی یا سیلاب هاست، 

اگر قرار باشد بیاید باید چند صد میلیون متر مکعب آب بیاید 
که بخشی از آن وارد کشورمان شود، پس میزان ذخیره سد 
کمال خان که ۵۲ میلیون متر مکعب است وقتی سیلاب می آید 
اگر دریچه هایش کاملاً باز باشد، مسئله سدی که ساخته شده 
در طول ده سال ساخته شد، سال گذشته ما دیدیم که به دلیل 
اینکه دریچه های سد اشکالاتی داشت، سال گذشته استثنایی 
بود که حجم سیلابی که آمده از افغانستان حتی در پاکستان 
بخش عظیمی از خاک پاکستان زیر سیلاب رفت و حجم زیادی 
از مردم متاسفانه از بین رفتند، این سد پس می گوییم سد 
انحرافی، اقداماتی که سال گذشته مقامات طالبان انجام دادند 
و به ما اعلام کردند این بود که آمدیم مسیر انحرافی را خاکریز 
ایجاد کردیم برای اینکه مانع شود اگر آبی آمد برود به سمت 
منطقه گودزره یا شوره زار، این یکی از اقدامات بود، تعمیر و 
بازسازی که صورت گرفت و تسطیح زمین جلوی دریچه ها که 
نسبت به خود دریچه از یک ارتفاع بالاتری برخوردار است که 
حدود ۱۳ کیلومتر لایروبی کردند، نکته دیگر مسئله تغییرات 
اکوسیستم در افغانستان در طی ۱۵ تا ۱۶ سال صورت گرفته، 
اینکه تالاب های هامون صابری، تالاب هیرمند خشک و دچار 
کم آبی شد نتیجه یکی دو سال اخیر نیست، مسیر ۱۵ تا ۱۶ 
سال که ما با سال های بی آبی یا کم آبی مواجه بودیم، این هم 
در منطقه سیستان اثر گذاشته است، بحثی که امروز وجود 
این معاهده ای است که ما  با جدیت دنبال می شود  دارد و 

مکلف به پیگیری هستیم، این آب باید رها شود، آن چیزی 
که تا الان گفته می شود امسال ما با کم آبی مواجه هستیم، 
صحبتی از طرف ماست به اینکه میزانی که ماهواره ها نشان 
اعلام  افغان  دارد، طرف  وجود  کافی  اندازه  به  آب  می دهند 
می کند که بخشی از این سد به دلیل اینکه در طی ۶۰ سال که 
عمر سد است رسوبات گرفته در نتیجه ماهواره نشان می دهد، 
بر اساس معاهده بند ۵ می گوید طرف ایران می تواند ببیند این 
چیزی است که مقامات طالبان هم اعلام کردند که ما موافقت 
داریم، این را از این جهت توضیح دادم که فضا به سمتی حرکت 
می کند که اگر ان شاءالله آبی باشد این آب بیاید و این جزو 
حقوق مردم ماست و طالبان هم گفته اند ما قبول داریم، در 
دو سال اخیر مشکلی که امروز مردم عزیز سیستان و زابلی ما 
دارند که به حق هم است، ما وظیفه داریم به این که چه در 
اجرای معاهده و سایر اقدامات که ما بتوانیم آب پایدار را در 
منطقه ایجاد کنیم این مشکلی که امروز است من دیدم که 
متوجه اهالی زابل و هیرمند هم است، اما اتفاق خوبی که وجود 
دارد این است که معمولاً غیر از آبی که پشت سد است ذوب 
شدن برف هاست که می آید بر میزان آب می افزاید و طبیعتاً 

باید رها سازی صورت گیرد.
کاظمی قمی افزود: موافقت هایی که الان صورت گرفته ما 
بتوانیم و متخصصان ما بروند منطقه را ببینند و زمینه ساز 
اینکه ان شاءالله این آب رها شود، خواهشم این  شود برای 
است که امروز سیستان دچار مشکل است، بنده چند شب 
قبل با معتمدان زابل، نمایندگان مجلس شورای اسلامی که 
نماینده آن منطقه هستند دیدار مفصلی داشتیم، بنده و وزیر 
امور خارجه بود که ما دغدغه ها را شنیدیم و هم توضیحاتی 
که ما دادیم، راهکارهایی که می تواند مقوم دیپلماسی باشد، 
جلسه خیلی خوبی هم بود یعنی به هر حال این نیست که 
امروز خدای ناکرده دولت جمهوری اسلامی ایران نسبت به 
این مسئله غافل باشد، ما باید تلاشمان را مضاعف هستیم و 
علاوه بر اینکه وظیفه دارم در افغانستان دنبال این باشم که 
حقابه در چارچوب معاهده تامین شود، نسبت به آب پایدار 
در منطقه باید تلاش های دیگری هم صورت گیرد که آن بر 
عهده دستگاه های دیگر است که باید کار مکملی انجام شود 
که نگرانی ها برطرف شود، منطقه ای که بسیار حاصلخیز است 
و امروز تبدیل شده به یک تلی از خاک و تغییر اکوسیستم و 
فاجعه زیست محیطی ایجاد شده که بتواند ان شاءالله تبدیل 

به یک فضای خرم شود.

کاظمی قمی اعلام کرد

موافقت افغانستان با بازدید متخصصان ایرانی از سد کجکی

مصوبه ساماندهی تعطیلات رسمی کشور اشکال قانونی ندارد

اخبار

درباره دستور: گردن شان را بشکنید؛ پاسخش با من
عصر ایران می نویسد: »فرمانده انتظامی  مازندران در بازدیدی که از 
سواحل این استان داشته به نیروهای تحت امرش دستور داده است که 
هر کسی در این استان هنجارشکنی کرد، به حکم قانون گردنش را بشکنید 

و افزوده است: پاسخش با من.
که  کرد  اعلام  مازندران  انتظامی  نیروی  عمومی  روابط  بعد،  ساعاتی 
مفسدان  بلکه  نبودند  بی حجاب ها  کلام سردار،  در  ناهنجاری  مصداق 

اقتصادی و دزدان و قاچاقچیان مواد مخدر هستند.
در این باره نکات زیر قابل تامل است:

اعلام کرده منظور  انتظامی مازندران  نیروی  این که روابط عمومی   -  ۱
سردار از ناهنجاری، مفسدان اقتصادی و سارقان و قاچاقچیان مواد مخدر 
بوده اند نه بی حجاب ها، نشان می دهد که خودشان هم متوجه  ادبیات 
نامناسب و تحریک آمیز به کار رفته شده اند و خواسته اند فضا را مدیریت 
و  اقتصادی  مفسدان  درباره  بجاست  البته  و  است  هم خوب  باز  کنند؛ 
سارقان و قاچاقچیان در جایی جز سواحل خزر صحبت کنند تا این گونه 

باعث سوءتفاهم نشود!
باشد،  قانون  باید حافظ  قاعدتا  این که یک فرمانده عالی رتبه که   -  ۲
این گونه در روز روشن به شکستن گردن دستور می دهد، بسیار شگفت 
انگیز و شرم آور است چرا که در هیچ قانونی، شکستن گردن - حتی گردن 

سارقان - وجود ندارد و ایشان دستور به امر غیرقانونی داده است. 
اگر درجه اش سرتیپ و جایگاهش فرماندهی  پلیس ، حتی  وانگهی، 
انتظامی استان باشد، حق صدور حکم ندارد و این مهم، صرفا با دادگاه 

صالح است.
۳ - ایشان گفته که گردن را بشکنید پاسخش با من.

 اگر همین فردا یک درجه دار، گردن یک دزد را بشکند، آیا آن درجه 
دار می تواند در دادگاه بگوید که من شکستم ولی فرمانده جوابگو است؟ 
امر  گویند  می  حقوق  علم  در  پدیده  این  به  خیر؛  که  است  معلوم 

غیرقانونی از آمر قانونی که غیرمطاع است.
امر  به  را  امرش  تحت  نیروهای  گونه  این  باید  فرمانده  یک  چرا  واقعا 

غیرقانونی بخواند؟ آن هم در علن! و خفا را الله اعلم!
۴ - ممکن است بگویند منظور از شکستن گردن، برخورد قاطع بوده است 

و فقط ادبیاتش قشنگ نبود و استناد کنند که گفته است “به حکم قانون”.
اگر منظور برخورد قانونی بوده، چه نیازی است به تاکید بر “پاسخش 

با من”؟
 برخورد قانونی، اساسا بازخواست و مسوولیتی را متوجه کسی نمی کند 
به گردن گرفته  را  ایثارگری)!( مسئولیتش  با  این گونه  فرمانده  آقای  که 

است.

دلیل تغییر محل گفت گوهای وزرای خارجه ایران و 
عربستان

سخنگوی وزارت امور خارجه گمانه زنی های رسانه ای در خصوص تغییر محل 
گفت وگوهای رسانه ای وزرای خارجه ایران و عربستان را بی اساس دانست.

پاسخ  در  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی  کنعانی  ناصر  ایسنا،  گزارش  به 
به سوال خبرنگاران در خصوص نتایج گفت وگو های وزرای خارجه ایران و 
عربستان گفت: مذاکرات وزرای امور خارجه ایران و عربستان در فضای بسیار 
خوب، مثبت و سازنده ای انجام شد و موضوعات مختلف مورد علاقه دو 
کشور در حوزه دوجانبه، منطقه ای و بین المللی مورد گفتگو و تبادل نظر قرار 
گرفت و در خصوص گام های آتی به منظور گسترش روابط دوجانبه توافق 

های خوبی انجام دادند.
در  رسمی،  گفت وگوهای  پایان   در  کشور  دو  خارجه  وزرای  گفت:  وی 
اظهاراتی رسانه ای به بیان نتایج گفت وگوهای خود در خصوص روابط دوجانبه 

و نیز موضوعات مورد علاقه مشترک پرداختند.
کنعانی گمانه زنی های رسانه ای در خصوص تغییر محل گفتگوهای رسانه ای 
دو وزیر را بی اساس دانست و دلیل این تغییر را بروز مشکل فنی و عدم امکان 
اجرا در محل تعیین شده قبلی دانست که با تعییر مکان، این گفتگو در محل 

مذاکرات رسمی برگزار شد.

یک عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: اکنون نیز بر اساس 
مصوبات هیات وزیران روزهای پنجشنبه در تهران تعطیل اعلام شده و این 
مصوبات هیات وزیران دایر بر اعلام برخی روزها به عنوان ایام تعطیل از جمله 
کمیسیون  اساس مصوبه  این  بر  است؛  قانونی  اعتبار  دارای  پنجشنبه،  روز 
اجتماعی مجلس برای ساماندهی تعطیلات رسمی کشور بدون اشکال بنظر 

می رسد.
به گزارش ایسنا، محسن پیرهادی در یادداشتی درباره شائبه مغایرت طرح 

تعطیلی شنبه با اصل ۱۷ قانون اساسی توضیحاتی را مطرح کرد.
نماینده تهران نوشت:

»درباره مصوبه کمیسیون اجتماعی درخصوص تعیین تعطیلات کشور با توجه 
به نظرات مختلفی که در این ایام از جانب افراد مختلف مشاهده می شود لازم 

است این افراد را به نکات ذیل توجه داد:

۱-  درخصوص اصل ۱۷ قانون اساسی که بیان می کند تعطیل رسمی هفتگی 
روز جمعه است، توجه به این نکته ضروری است که این اصل در مقام بیان 
تعطیلات رسمی کشور به نحو حصری نیست، بلکه صرفا برای روز جمعه تعیین 
تکلیف شده است. اینکه در جمهوری اسلامی ایران نمی توان تعطیلی روز جمعه 

را تغییر داد و این روز کلا تعطیل رسمی است.
۲-  اگر اصل ۱۷ قانون اساسی را حصری بدانیم، آنگاه لایحه قانونی تعیین 
تعطیلات رسمی کشور )مصوب ۱۳۵۹,۰۴,۰۸ با اصلاحات و الحاقات بعدی( که 
در سال ۵۹ به تصویب شورای انقلاب رسیده و در سال ۷۸ با تصویب مجلس 
شورای اسلامی اصلاح شده و به تائید شورای نگهبان رسیده است، موضوعیتی 
نمی یافت. در این قانون علاوه بر تعیین اختیار برای هیات دولت برای اعلام 
تعطیلی به مناسبت بروز بعضی حوادث و وقایع بسیار مهم در کشور در عین 
حال ایامی را در کشور تعطیل نموده است. اگر بنا بود که اصل ۱۷ در مقام 

حصر باشد، قطعا اعطای اختیار به هیات وزیران هم باید مغایر قانون اساسی 
تلقی می شد. لازم به ذکر است که شورای نگهبان در خصوص اصل ۱۷ تاکنون 

هیچگونه نظریه تفسیری اعلام نکرده است.
و عموم است که مجلس شورای  اطلاق  دارای  اساسی  قانون  ۳-  اصل ۷۱ 
اسلامی مجاز است در عموم مسائل کشور در حدود مقرر در قانون اساسی 

مبادرت به وضع قانون نماید.
۴-  هم اکنون نیز بر أساس مصوبات هیات وزیران روزهای پنجشنبه در تهران 
تعطیل اعلام شده و این مصوبات هیات وزیران دایر بر اعلام برخی روزها به 
عنوان ایام تعطیل از جمله روز پنجشنبه نه از سوی دیوان عدالت اداری و نه 
از سوی رئیس مجلس مغایر  قانون اعلام نشده و دارای اعتبار قانونی است، بر 
این أساس مصوبه کمیسیون اجتماعی مجلس برای ساماندهی تعطیلات رسمی 

کشور بدون اشکال بنظر می رسد.«

ماموریتماموریت  بن فرحان در تهرانبن فرحان در تهران
گام جدید در روابط میان ایران و عربستان رقم خوردگام جدید در روابط میان ایران و عربستان رقم خورد
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آب پاکی دولت بر
اصل 26 و 27 قانون اساسی

شرح در صفحه  2

ماجرای طرح تجمعات و اعتراضات از سوی مجلس همچنان ادامه دارد

در زمان تدوین قانون اساسی قانونگذار دو اصل ۲۶ و ۲۷ را به اجتماعات اختصاص داده؛ در اصل 
۲۶ می گوید: احزاب، جمعیت ها، انجمن های سیاسی و صنفی و انجمن های اسلامی یا اقلیت های 
دینی شناخته شده آزادند، مشروط به این که اصول استقلال، آزادی، وحدت ملی، موازین اسلامی و 
اساس جمهوری اسلامی را نقض نکنند. هیچ کس را نمی توان از شرکت در آنها منع کرد یا به شرکت 

در یکی از آنها مجبور ساخت.
در اصل ۲۷ هم عنوان شده تشکیل اجتماعات و راهپیمایی ها، بدون حمل سلاح، به شرط آن که 
مخل به مبانی اسلام نباشد آزاد است. حالا دولت علیرغم توجه به این دو اصل معتقد است برای 
تجمعات سیاسی حتما باید احزاب و گروه ها مجوز اخذ کنند. این در حالی است که مجلس معتقد 
است اطلاع رسانی در این باره کافی به نظر می رسد. وزارت کشور اعلام کرده برگزار کنندگان 
تجمع باید حداکثر ۲۰ و حداقل ۵ روز کاری پیش از برگزاری تجمع، تقاضای خود را در سامانه 

مخصوص ثبت کنند.
آن ها باید اسامی برگزارکنندگان، هدف تجمع، مکان و تاریخ و ساعت تجمع، تعداد تخمینی 
تجمع کنندگان، اسامی سخنرانان، متن قطعنامه و فهرست لوازم و تجهیزات مورد استفاده را اعلام 
کنند. این در حالی است که مجلسی ها معتقدند سه روز قبل می بایست این درخواست ثبت گردد 

،آنها می گویند دولت هنوز لایجه ای به مجلس ارائه نداده است.

 بازارهای
آشفته

 کام تلخ
یک بنای تاریخی

 از حمایت ارشاد
تا لغو و بعضا بی نظمی

دخالت دولت وضعیت اقتصادی 
را به هم ریخته است

ریزش ۳۰ متر مربعی کاشی های 
گنبد مسجد امیر چخماق

نگاهی به حاشیه های اخیر 
کنسرت ها
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